
DENACIONALIZACIJA
Denacionalizacija je zelo zapletena, zahtevna in kar počasna reč.

Tisto, kar je prejšnji režim vzel čez noč, bo sedanji vračal več let. Zato je
tudi razumljivo negodovanje in nestrpnost razlasčeneev in njihovih
dedičev, ki želijo dobiti odvzeto premoženje čim prej nazaj. Vendar se je
denacionalizacijski postopek le začel in nekateri počasi že dobivajo nazaj
svoje premoženje. V slovenskih občinah postopek vračanja odvzetega
premoženja poteka različno, saj se dostikrat srečujejo z razlienimi teža-
vami. Vednar pa bi bilo mogoče reči, da moščanska občina le ni med
najpočasnejšimi.

Tako so v občini Moste-Polje do
konca letošnjega avgusta prejeli
226 zahtev za denacionalizacijo,
od teh Ie 90 popolnih, 136 pa so jih
vrnili v dopolnitev. Pristojni
upravni organi moščanske občine
so doslej izdali 23 odločb, od tega
osem sklepov o zavrženju zahtev,
ker vlagatelji niso izpolnjevali for-
malnih pogojev, osem zahtev je
bilo zavrnjenih, za pet zahtev pa
so izdali pozitivne odločbe.
V dveh primerih so izdali !e delno
odločbo. Pri enajstih vlogah ni
bilo jasno državljanstvo upravi-
čencev leta 1945. zato bo ugotovi-
tvene odločbe o državljanstvu iz-
dal mestni sekretariat za notranje
zadeve, ki je za to pristojen.

V občini so največ zahtev po
vrnitvi premoženja naslovili na ob-
činski sekretariat za kmetijstvo,
gozdarstvo in prehrano. Prejel je
kar 122 zahtev za denacionaliza-
cijo kmetijskih zemljišč in gozdov,
od katerih jih je osem odstopil pri-
stojnemu organu. Od 114 vlog so
občani oddali le 28 popolnih vlog.
kar 86 pa jih je bilo brez vse po-
trebne dokumentacije. Do sedaj je
sekretariat izdal le*eno delno od-
ločbo, s katero so vrnili nekaj več
kot 27 hektarjev kmetijskih povr-
šin.

Nekaj manj je bilo zahtevkov za
vrnitev stanovanjskih hiš, poslov-
nih prostorov in stavbnih zemljišč,
saj je moščanski sekretariat za
občno upravo in razvoj krajevnih
skupnosti do nedavnega prejel 92
zahtev za denacionalizacijo, od
teh jih je 54 popolnih in 38 nepo-
polnih.

Denacionalizacijo stavbnega
zemljišča je zahtevalo 50 občanov,
ki so oddali 30 popolnih in 20 ne-
popolnih vlog. Do sedaj so pozi-
tivno rešili dve zahtevi, sedem ne-
gativno, tri so s sklepom zavrnili.

sedem pa jih je še v obravnavt.
Dva vlagatelja sta se premislila in
odstopila od zahteve. Stanovanj-
ske hiše in stanovanja je zahtevalo
nazaj 31 občanov, ki so oddali 17
popolnih in 14 nepopolnih vlog.
Od teh je upravni organ za tri
zaključil postopek, tako da je eno
rešil pozitivno, eno negativno, eno
z delno odločbo, pet pa jih imajo
še v postpku. Zahtevo za denaci-
onalizacijo poslovnih prostorov je
vložili 11 občanov, ki so oddali
sedem popolnih in štiri nepo-
polčne vloge. Doslej so pozitivno
rešili eno zahtevo, štiri pa so še
v postopku.

Še najmanj vlog za denacionali-
zacijo je prejel občinski sekretariat
za gospodarstvo in družbene de-
javnosti, saj je prejel le 20 vlog, od
teh je bilo 18 popolnih, dve pa sta
bili nepopolni. Do zdaj jeizdal
šest odločb, vendar le eno pozi-
tivno, tako da je podjetje Žito
Mlin upravičenki že vrnilo podr-
žavljeno premoženje. Med zahte-
vami za vrnitev podržavljenih za-
sebnih podjetij je tudi nekaj takš-
nih, ki zadevajo večja moščanska
podjetja. Tako občani zahtevajo
nazaj dele premoženja kemične
tovarne Arbo, gradbenega po-
djetja Gradis. trgovskega podjetja
Center ter podjetij Teol in Indos.

Vendar pa se pri vodenju dena-
cionalizacijskih postopkov pojav-
ljajo problemi. kot so odstotnost
posebnega zakona, ki bi urejal de-
lovanje Slovenskega odškodnin-
skega skiada in Sklada kmetijskih
zemljišč in gozdov republike Slo-
venije, zastareli vpisi v zemljiško
knjigo, nejasnosti o zavezancih
- pravnih osebah in vprašanje,
kdo mora vzpostaviti parcelne raz-
mere, ki so se po nacionalizaciji
spremenile.
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